



**PERANAN BAZDA KABUPATEN KARO
DALAM PENGELOLAAN ZAKAT
PROFESI PEGAWAI NEGERI SIPIL**

NASRUN

N I M : 10 HUKI 1984
No. Alumni : PS.2121278
IPK : 3,40
Yudisium : Amat Baik
Pembimbing : 1. Prof. DR. Nawir Yuslem, MA
2. DR. Faisar Ananda, MA

Potensi zakat profesi di Kabupaten Karo cukup besar. Karena terdapat lebih dari 2900 orang yang termasuk dalam katagori profesional. Sehingga bila zakat profesi ini dimanfaatkan dengan baik, maka akan membawa dampak yang sangat baik bagi peningkatan taraf ekonomi masyarakat muslim Karo yang tergolong lemah. Penelitian ini bertujuan untuk: (1) Mengetahui bagaimana Bazda Karo menerima dan mendistribusikan zakat Profesi di Kabupaten Karo (2) Mengetahui **apa manfaat zakat Profesi melalui BAZDA bagi masyarakat** Kabupaten Karo.

Penelitian yang dilaksanakan merupakan penelitian kualitatif, sedangkan fokus penelitian pada gejala sosial dan hukum dalam masyarakat, dalam hal ini adalah Lembaga BAZDA Kabupaten Karo Dalam Pengelolaan Zakat Profesi. lokasi penelitian pada Bazda Kabupaten karo yang beralamat Jl. Samura gang Madrasah Kabanjahe. Waktu penelitian dimulai dari bulan Januari sampai dengan bulan Maret 2012. Teknik yang digunakan dalam pengumpulan data pada penelitian ini melalui (a) penelitian kepustakaan; dengan menelaah buku-buku yang berkaitan dengan masalah yang dibahas. (b) penelitian lapangan; Wawancara, Observasi, interview, dan dokumenter.

Dari hasil penelitian dapat diketahui bahwa: (1) Cara BAZDA Kabupaten Karo menerima zakat profesi adalah melalui Unit Pengumpul Zakat (UPZ) yang dibentuk di Instansi/dinas di Kabupaten Karo. Sedangkan cara pendistribusian zakat profesi oleh BAZDA Kabupaten Karo adalah dengan memberikan secara langsung kepada *mustahik* masyarakat muslim Karo. Dari setiap Kepala KUA yang berada di kecamatan tersebut di beri wewenang untuk merekomendasikan hanya 6 orang saja yang bakal menjadi *mustahiq* zakat. Selanjutnya setelah data para *mustahiq* zakat didapat mereka diundang dan dikumpulkan di sebuah tempat/aula (aula H. Sulaiman Tarigan kantor Kementerian Agama Kabupaten Karo). Setelah para *mustahiq* zakat terkumpul, maka , proses pemberian zakat pun dilaksanakan dengan cara diberikan langsung di hadapan kepala kantor Kementerian Agama Kabupaten Karo dan Pengurus BAZDA, dan juga dihadiri oleh Kepala KUA masing-masing kecamatan. (2) Manfaat **zakat Profesi melalui BAZDA bagi masyarakat** Kabupaten Karo khususnya mustahik zakat menunjukkan bukti adanya kepedulian kepada sesama muslim, membantu tingkat perekonomian umat Islam yang lemah.

ABSTRACT

Nasrun. NIM: 10 (Huki) 1984. The role of Zakat factor Mount area of the body (Bazda) in the Trusteeship Council on District Karo (Kabupaten Karo) in agency management to worker profession Zakat.

Thesis: Program Post graduate Institute of Islamic Studies of North Sumatera, Medan Graduate 2010-2012.

Potential factor is due on the profession of the Trusteeship Council on the district Karo (Kabupaten Karo) is quite large. Because there are in the Professional category is included. of more than 2900 people. Even when the Zakat is put on a good career, and it will bring him a very good effect to raise the level of the local economy Carew weak Muslim community is located in the Council of District Karo (Kabupaten Karo). This study aims included to: (1)To know how the factor Zakat Mountain area of the body (Bazda) to receive and distribution of Zakat in the Trusteeship Council on District Karo (2) To know what benefit a charity of the profession of the Council of Regency in District Karo.

The study, conducted a qualitative study, while the focus in research on social phenomena and the laws of society, in this case is a factor of Zakat Mountain area of the body in the Trusteeship Council to the throne in the profession of management Zakat in Ditriect Karo. Search site at Mount factor Zakat area of the body in the Trusteeship Council on the throne on alley Madrasah in the street Samura on alley school Kabanjahe. The study began in the period from January to March 2012. The method used in this research to collect data through (1) Research literature, by reviewing the books with regard to these issues that are discussed. (2) The field of research, interview, observation, interviews, and documentaries.

The results of research can be made to look at the following: (1) How the method factor Mount Zakat area of the body in the Council of Regency in District Karo to receive Zakat is formed through the Zakat Unit Collector (UPZ) is due on agency/agencies Zakat site in the Trusteeship Council Karo. While the profession through the distribution of charity is giving Zakat directly to the institution of the Karo Muslim community. And respond to every head of the Ministry of Religious Affairs, the site in that region of 6 persons only will be an institution (mustahik). Moreover, after the data were obtained Zakat Foundation (mustahik) and gathered in the place / or Hall (Hajj Suleiman Hall office of the Council of Regency Karo in the Ministry of Religious Affairs (Aula H. Sulaiman Tarigan Kantor Kementerian Agama Kabupaten). After having gathered Zakat Foundation, the managed node zakat directly to the head of the Ministry of Religious Affairs and factor Mount Zakat area of the body (BAZDA) District Karo, and was attended also the President of each region as well. (2) Benefits for the profession of charity zakat (zakat Profesi) of factor through Zakat Mount area of the body (BAZDA) to the Muslim community especially for an institution in the Trusteeship Council evidence that there is a gallery of concern for their fellow Muslims, and help to increase the economy of the Muslim poor.

الاختصار

نصر. نمرة القيد 10 (Huki) 1984. دور عامل جبل الزكاة منطقة الجسم (Bazda) في مجلس الوصاية على العرش كارو (Kabupaten Karo) في وكالة الإدارة لعامل المهنة الزكاة البحث العلمي: قسم الدراسات العليا بالجامعة الإسلامية الحكومية بسومطرة الشمالية - ميدان لمرحلة 2010-2012 م

المحتملة لعامل مهنة الزكاة في مجلس الوصاية على العرش كارو (Kabupaten Karo) هو كبير جدا. يتم تضمين لأن هناك في الفئة الفنية أكثر من 2900 شخص. حتى عندما يتم وضع مهنة الزكاة على جيدة، وأنها سوف تجلب له تأثير جيد جدا لرفع مستوى الاقتصاد المحلي كارو لمجتمع المسلم الضعيف الموجود (في مجلس الوصاية على العرش كارو (Kabupaten Karo). تهدف هذه الدراسة إلى: (1) معرفة كيفية عامل جبل الزكاة منطقة الجسم (Bazda) كارفي نيل وتوزيع الزكاة في مجلس الوصاية على العرش كارو (2) معرفة ما فائدة جمعية خيرية للمهنة من مجلس الوصاية على العرش كارو.

الدراسة، التي أجريت دراسة نوعية، في حين أن التركيز في البحوث على الظواهر الاجتماعية وقوانين المجتمع، في هذه الحالة هو عامل جبل الزكاة منطقة الجسم في مجلس الوصاية على العرش كارو في مهنة إدارة الزكاة. موقع بحث على العنوان عامل جبل الزكاة منطقة الجسم في مجلس الوصاية على العرش كاروالموقع في الشارع سمرة في عصابة المدرسة كابنجاهي (Kabanjahe). بدأت الدراسة في الفترة من يناير إلى مارس 2012م. الطريقة المستخدمة في هذا البحث في جمع البيانات من خلال (أ) الأدب البحوث، من خلال مراجعة الكتب فيما يتعلق بهذه القضايا التي تمت مناقشتها. (ب) مجال البحوث، ومقابلة، والمراقبة، والمقابلات، والأفلام الوثائقية.

ويمكن من نتائج البحوث أن ينظر إلى ما يلي: (1) كيفية طريقة عامل جبل الزكاة منطقة الجسم في مجلس الوصاية على العرش كارو في استقبال الزكاة تتشكل من خلال جامع وحدة الزكاة في وكالة / وكالات الزكاة الموقع في مجلس الوصاية على العرشكارو. في حين أن طريق توزيع مهنة مؤسسة خيرية الزكاة كارو هو باعطاء مباشرة إلى مؤسسة المجتمع المسلم. ويرد على ذلك كل رئيس وزارة الشؤون الدينية الموقع في تلك المنطقة من 6 أشخاص فقط سوف تكون مؤسسة (mustahik) . وعلاوة على ذلك، بعد أن كانت البيانات التي تم الحصول عليها الزكاة مؤسسة (mustahik) وتجمعوا في المكان / او القاعة (قاعة الحاج سليمان تارنجان مكتب في مجلس الوصاية على العرش كارو في وزارة الشؤون الدينية. بعد أن تجمعت مؤسسة الزكاة، كانت تدار بعقدة العملية باعطاء الزكاة بطريقة مباشرة أمام رئيس وزارة الشؤون الدينية و عامل جبل الزكاة منطقة الجسم (BAZDA) كارو، وبحضور أيضا رئيس كل منطقة أيضا. (2) منافع لمهنة خيرية الزكاة (zakat Profesi) من خلال عامل جبل الزكاة منطقة الجسم (BAZDA) لمجتمع المسلم خاصة

لمؤسسة في مجلس الوصاية على العرشكارو دليلا ان هناك معرض من القلق على إخوانهم المسلمين،
ومساعدة لارتفاع الاقتصاد من المسلم الضعيف.